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Přítomni: O. Fischer, T. Landová, P. Pěnkava, M. Vaňáč; 
   M. Lis, S. Šimková. 
   
Omluveni:  J. Kranát (předseda), A. Matochová, F. Keprtová (místopředsedkyně), L. Dio-

pová, A. Pokorný, V. Sláma. 
 
Hosté: J. Roskovec (děkan), P. Moskala (tajemník). 
 
 
1. Schválení programu 
 
M. Vaňáč, pověřený předsedou AS ETF vedením schůze, předložil ke schválení návrh pro-
gramu schůze. 
 
Schváleno: 6–0–0 
 
2. Doplňovací volby zástupce studentů v AS UK 
 
Senátor AS UK Oskar Vogl ukončil studium, tím mu i zanikl mandát. Další v řadě náhrad-
níků je Ondřej Horký, kterému ovšem 2. 4. 2024 vyprší maximální doba studia. Podle jeho 
ústního sdělení S. Šimkové nemá o mandát v AS UK zájem. Poslední zvolená náhradnice 
Jana Nálevková/Pácaltová už také nestuduje. ETF UK tedy schází pro volební období od 1. 
2. 2022 do 31. 1. 2025 jeden zástupce studentů v AS UK. 
 Podle čl. 13 odst. 1 Volebního řádu AS UK je třeba vyhlásit doplňovací volby ve student-
ské komoře. Doplňovací volby vyhlašuje předsednictvo AS UK. AS ETF pověřuje předsedu 
J. Kranáta, aby uspořádání doplňovacích voleb dojednal. 
 Podle čl. 4 odst. 3 Volebního řádu AS UK jmenuje AS ETF dílčí volební komisi ve složení: 
S. Šimková, M. Lis, P. Pěnkava (předseda). 
 
Schváleno: 6–0–0 
 
3. Podpora petice na FF UK 
 
Na předsedu J. Kranáta se obrátila studentka FF UK A.Wernischová se žádostí o podporu 
jejich petice na veřejnou podporu péče o duševní zdraví.1 
 V mailuzaslaném AS ETF dne 9. 1. 2024 se k případné podpoře petice vyjádřil V. Sláma: 
S autorkou petice je v kontaktu, petici podepsal a s iniciativou sympatizuje. Přesto tu ale 
zůstává závažná otázka, kterou je třeba před uveřejněním petice řádně zvážit. Přestože je 
petice myšlena dobře, bohužel může stigmatizovat lidi s vážným psychickým onemocněním. 
V. Sláma si myslí, že je důležité zvážit i tuto „podprahovou“ stránku petice. Zároveň zaslal 
obsáhlý citát z prohlášení neziskové organizace „Nevypusť duši“, zveřejněný na Facebooku 
dne 22. 12. 2023, ve kterém je vyjádřena obava z generalizací a myšlenkových zkratek: 
„Uchylovat se ke generalizacím a zabíhat do myšlenkových zkratek, které nám usnadňují 
situaci porozumět a zpracovat ji, je pochopitelná a běžná reakce v krizových situacích. I 

                                                 
1Petice s názvem „K útoku na FF UK: apelujeme na vládu a na politiky, aby byla posílena péče o duševní zdra-
ví v ČR“ je dostupná na adrese:  

https://www.petice.com/k_utoku_na_ff_apel_na_vladu_aby_byla_posilena_pece_o_dusevni_zdravi 



přesto je dobré si pamatovat, že drtivá většina násilných trestných činů nemá jakoukoli 
souvislost s duševním onemocněním a že jazyk, který to naznačuje, je pro mnoho z nás bo-
lestivý a zraňující… Pojďme se snažit nespadnout do pasti mýtů a osočování jednotlivců 
nebo celého systému péče o duševní zdraví. Nesuďme. Dvakrát si rozmysleme, než řekne-
me něco o šílencích, zavírání do nemocnic, léčeben nebo za mříže. Obětí už bylo dost.“ 
 Stejně tak A. Matochová v mailu z 9. 1. 2024 tento hlas podpořila: Jednoznačně souhlasí 
s negativním hodnocením neutěšeného stavu psychologické a psychiatrické péče v naší 
zemi. Je dlouhodobě alarmující, pro kolik potřebných je prakticky nedostupná. Je to 
opravdu vážný systémový problém, na který je správné upozorňovat a požadovat nápra-
vu.Na druhou stranu ale nemáme fakticky žádné konkrétní informace o motivech a důvo-
dech tragické střelby na FF UK. Spojovat potřebu psychiatrické péče přímo se střelbou tak 
může být kontraproduktivní. To riziko stigmatizace lidí s duševním onemocněním považu-
je za vážné. Může mít v konečném důsledku negativní dopad v podobě zmařených životů 
lidí, kteří se budou bát říci si o pomoc. 
 M. Vaňáč tento hlas také podpořil s odkazem na stejné prohlášení „Nevypusť duši“. 
V petici mu vadí především věta: „K páchání zločinů podobného typu se často uchylují lidé, 
kteří mají hluboké psychické problémy.“ Zaznamenal, že autorka petice zřejmě na tuto vý-
tku reagovala v dodatku petice, kde je uvedeno: „Petice ani v nejmenším nechce přispět k 
neoprávněné stigmatizaci osob s psychickými problémy. Jestliže v textu stojí, že někteří 
zločinci mívají psychické problémy (např. určité specifické poruchy), ani v nejmenším to 
neimplikuje, že lidé s psychickými problémy jsou zločinci nebo by k tomu měli být zvláště 
náchylní. Nejedná se o dvoustrannou rovnici!“ 
 T. Landová připomněla, že v této souvislosti vznikla také petice za omezení přístupu ke 
zbraním. Každý může jako jednotlivec tyto petice podpořit, což ostatně řada senátorů již 
učinila, takže není třeba, aby se k tomu vyjadřoval AS ETF jako celek. 
 Také M. Lis podpořil názor, abychom v případě zájmu podpořili petice jako jednotlivci. 
 M. Vaňáč ještě upozornil na připomínku J. Kranáta, který v souvislosti s peticí napsal, že 
se AS ETF podobnému tématu věnoval na svém zasedání dne 14.2.2023. M. Vaňáč upozor-
nil, že se ani tak nejednalo o problematiku celkové péče o duševní zdraví, ale konkrétně o 
pomoc pro studenty a vyučující na ETF UK, resp. o prevenci negativních jevů a vytváření 
bezpečného prostředí na ETF UK. Myslí si, že přes vykonanou práci ještě zůstávají některé 
konkrétní úkoly (např. srozumitelné informace o nabízené pomoci na webových stránkách), 
ke kterým by se měl AS ETF na svých zasedáních ještě vrátit. 
 
AS ETF vyjadřuje sympatie k předložené petici, kterou mohou podpořit jednotlivci. 
 
Schváleno: 6–0–0 
 
4. Bezpečnostní opatření v souvislosti s útokem na FF UK 
 
Děkan J. Roskovec informoval o jednáních, která probíhala v souvislosti s případnými bez-
pečnostními opatřeními na UK a na ETF UK. Jednalo se o nich na schůzkách rozšířeného 
kolegia rektorky přes Zoom. Je dobře, že UK má svého bezpečnostního poradce Zdeňka 
Kalvacha, který se problematikou bezpečnosti věnuje už delší dobu. Je logické, že se nyní 
objevují různé návrhy, které jsou někým zkušeným posuzovány. Nějaká výrazně omezující 
opatření momentálně nejsou v plánu. Z jednání vzešly i některé podněty pro opatření na 
ETF UK, konkrétně na elektronický systém, který umožňuje studentům vstup do všech 
učeben, ale ne do pracoven. V souvislosti s rekonstrukcí bude zváženo, zda neumožnit ještě 
zavírání (zřejmě mechanické) dveří zevnitř. Na všech fakultách UK je doporučeno zavést 
univerzitní Krizový informační a svolávací systém (KISS), který umožňuje rychlé zasílání 
zpráv v případě mimořádných událostí. Zřejmě nás i čeká školení, jak se v krizových situa-
cích chovat. Po dokončení rekonstrukce budovy fakulty proběhne seznámenís evakuačními 
plány a dojde ke cvičení, jako tomu bylo už v minulosti. 



5. Úvahy na zastropování počtu studentů? 
 
Z podnětu J. Kranáta se M. Vaňáč ptá děkana, zda při jednáních v rámci UK nezazněly 
úvahy o možném zastropování počtu studentů. Děkan J. Roskovecneví, co by to mělo být. 
Ví o úvahách o úvahách o zastropování počtu doktorandů v souvislosti s chystanou novelou 
VŠ zákona. Ta by měla zlepšitfinanční podmínky doktorandů: minimální mzda násobena 
koeficientem 1,2. V té souvislosti zaznívají hlasy o zastropování počtu doktorandů (pro 
univerzity, nikoliv pro jednotlivé fakulty). Tajemník P.Moskalainformoval i o určitých ná-
znacích zastropování počtu studentů (zřejmě max. 6 % meziroční nárůst), ale to by se tak 
malé fakulty jako je ETF tolik netýkalo. 
 
6. Propagace studia na ETF UK 
 
V souvislosti s blížícím se termínem podávání přihlášek na ETF UK (nejpozději do 31. 3. 
2024) M. Vaňáč konstatuje výrazně zlepšení propagace fakulty v posledních letech, přesto 
považuje za důležité, aby se pokud možno každý (vyučující i studentky a studenti) podle 
svých možností a kontaktů zapojil do propagace ETF UK. 
 Podle O. Fischera by bylo dobré pravidelně připomínat každému jednotlivému studen-
tovi, ať se zapojí do propagace studia podle svých možností. 
 M. Vaňáč uvádí zkušenost z propagace studijního programu Teologie křesťanských tra-
dic, která je však trochu odlišná, protože primárně nemíří na maturanty, ale na studenty 
jiných oborů nebo na lidi z různých profesí. Aktivně se snaží zapojovat studující i absolven-
ty, aby ve „svém prostředí“ propagovali studium TKT, např. na různých fakultách nebo 
pracovištích nebo sborech či farnostech atd. 
 Děkan J. Roskovec uvedl úsilí o propagaci anglického studijního programu. Problémem 
však je, že přijatí studenti z Afriky nedostali vízum. ETF se chce zaměřit na USA a spolu-
pracuje v tomto úsilí se Synodní radou ČCE. 
 M. Vaňáč považuje rozvoj cizojazyčného studijního programu za důležitý, ale připomíná, 
že bychom měli věnovat pozornost i propagaci a rozvoji studijních programů v češtině. 
 
7. Studijní program Teologie – spiritualita – etika (TSE) 
 
M. Vaňáčse v návaznosti na předchozí rozpravu ptá děkana na navazující magisterský stu-
dijní program TSE, kde panují určité rozpaky nad jeho profilem. Na jedné straně je určen 
pro absolventy bakalářského programu Teologie křesťanských tradic (TKT) na ETF, na 
straně druhé je otevřen studentům bakalářských programů z jiných VŠ. Problémem však je, 
že se tím vytváří v podstatě dvě skupiny studentů. Pro studenty z jiných VŠ je třeba vysvět-
lovat mnohé, co je pro absolventy TKT vlastně opakováním. 
 Děkan J. Roskovec slyšel podobnou výtku od studenta TSE (absolventa TKT). 
V současnosti se uvažuje o různých možnostech podoby TSE. Např. nedávno I. Noble přišla 
s možností zajímavé zahraniční spolupráce v souvislosti s navazujícím magisterským pro-
gramem ekumenického zaměření. Vedení ETF se bude TSE věnovat. 
 
8. Studijní program Evangelická teologie (ET) 
 
M. Vaňáčse zeptal na studijní program Evangelická teologie (ET), kde je v prezenčním na-
vazujícím magisterském programu momentálně jen jeden student. Problémem je údajně 
časté prodlužování studia bakalářského programu. Čím to je? 
 T. Landová konstatuje, že studenti ETčasto vůbec netuší, co mají z praktické teologie 
absolvovat. Bylo by třeba zlepšit komunikaci vyučujících předmětu Úvod do studia s jed-
notlivými katedrami. V minulosti bývalo zvykem, že si vyučující úvodu zval do výuky zá-
stupce jednotlivých kateder. Studující měli možnost seznámit se s vyučujícími a vyslech-
nout si od nich aktuální informace o daném oboru a studijních povinnostech. 



 Podle S. Šimkovéstudentům bakalářského programu Evangelická teologie (ET) chybí 
celkový obrázek studia. Dalo by se to řešit nějakým informačním materiálem nebo plakát-
kem. Bylo by dobré to nějak sladit se soubornými zkouškami. Informace v rámci Úvodu do 
studia (vyučující J. Štefan) to dostatečně nenabízí. Bylo by třeba aktualizovat plán doporu-
čeného studia. 
 Děkan J. Roskovec připomněl, že kdysi byli na ETF ročníkoví učitelé, kteří studentům 
pomáhali v orientaci při studiu. 
 O. Fischer uvedl, že ročníkoví učitelé mají sjednocující roli, podporují pocit sounáleži-
tosti s celou fakultou. Je tedy třeba zvážit sociální společenský přínos ročníkových učitelů. 
 M. Vaňáč uvedl, že na bakalářském programu TKT byli v minulosti také ročníkoví učite-
lé. V současnosti tuto roli vykonává „koordinátor studia“ (P. Jandejsek). Komunikuje se 
studenty i s vyučujícími, řeší zpětnou vazbu a hodnocení studia studenty s jednotlivými 
vyučujícími. Aktivně se zajímá o studenty, kteří mají problémy se studiem, pomáhá jim 
hledat řešení. Je to sice na VŠ nadstandard (proto je program TKT podporován spolkem 
Institut ekumenických studií v Praze, který tvoří absolventi), ale pro studující to má vý-
znam a pomáhá jim to v orientaci při studiu (většinou paralelně studují další obory nebo již 
pracují, mají rodiny atd.). 
 S. Šimková se ptá, zda by nebylo možné ze semináře k bakalářské práci pro studenty ET 
udělat regulérní předmět. Informace o psaní prací sice studenti získávají v rámci výuky 
metodiky studia, ale ta je v 1. ročníku, kdy to ještě pro mnohé není aktuální.  
 
AS ETF se po rozpravě o studijním programu Evangelická teologie (ET) obrací na vedení 
ETF se dvěma podněty: 
 
a) promyslet koncepci předmětu Úvod do studia (zvážit zapojit vyučující z jednotlivých ka-
teder); 
b) projít materiály k doporučenému postupu studia a zlepšit informovanost studujících 
programu ET. 
 
Schváleno: 6–0–0 
 
9. Podnět děkana ETF zástupcům ETF UK v AS UK 
 
Děkan J. Roskovec se obrací na senátory fakulty ve „velkém senátu“ (tj. AS UK) s podně-
tem, aby věnovali pozornost jednánío chystané revizi rozdělování finančních prostředků, 
připravovanou senátem. Bude k tomu ustanovena užší komise, která bude pracovat (bude 
mít 12 členů) a širší komise k dalšímu projednávání návrhu. Ať senátoři zváží, zda neusilo-
vat o členství, ať je náš hlas zastoupen. 
 
Zapsal: M. Vaňáč 
Schváleno: 


